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ZnajomoÅ›Ä‡ prawa w naszym, jeÅºdzieckim Å›rodowisku, jest zatrwaÅ¼ajÄ…co niska. Mam na
myÅ›li to prawo, które reguluje funkcjonowanie tego Å›rodowiska, czyli statut PZJ, statuty
wojewódzkich zwiÄ…zków jeÅºdzieckich, statuty klubów, których jesteÅ›my czÅ‚onkami, a takÅ¼e
takie akty prawne, jak: ustawa o sporcie, prawo o stowarzyszeniach, czy kodeks cywilny.Dopiero
awantura wokóÅ‚ zjazdu sprawozdawczo-wyborczego PZJ w Boszkowie unaoczniÅ‚a nam, jak wiele
bÅ‚Ä™dów wszyscy popeÅ‚nialiÅ›my i w miesiÄ…cach poprzedzajÄ…cym ten zjazd, ale takÅ¼e w
dalszej przeszÅ‚oÅ›ci.

Aby nie wytykaÄ‡ bÅ‚Ä™dów innym, na swoim przykÅ‚adzie postaram siÄ™ wykazaÄ‡, na czym te
powszechne bÅ‚Ä™dy polegaÅ‚y.BÅ‚Ä…d najpowszechniejszyKiedy w 2016 roku kandydowaÅ‚em
na prezesa PZJ, drogÄ™ do tej funkcji zaczÄ…Å‚em od tego, Å¼e staÅ‚em siÄ™ delegatem z
ramienia mojego klubu, czyli Stowarzyszenia &bdquo;Klub JeÅºdziecki Legia Kozielska&rdquo;, na
zjazd sprawozdawczo-wyborczy Warszawsko-Mazowieckiego ZwiÄ…zku JeÅºdzieckiego. A staÅ‚em
siÄ™ tym delegatem w ten sposób, Å¼e z dokumentem opatrzonym pieczÄ…tkÄ… klubu oraz
podpisem prezesa i jego pieczÄ…tkÄ… stawiÅ‚em siÄ™ na wspomnianym zjeÅºdzie W-MZJ.
Dopiero dziÅ› mam Å›wiadomoÅ›Ä‡, Å¼e delegatem staÅ‚em siÄ™ w sposób wadliwy. Dlaczego? 
Bo delegata siÄ™ wybiera, a nie wskazuje! Dopiero dzisiaj przestudiowaÅ‚em statut
Stowarzyszenia &bdquo;KJLK&rdquo; pod kÄ…tem, w jaki sposób wybiera siÄ™ delegata na zjazd
wojewódzkiego zwiÄ…zku jeÅºdzieckiego. OtóÅ¼ w tym statucie nie ma ani sÅ‚owa o delegacie na
zjazd wojewódzkiego zwiÄ…zku jeÅºdzieckiego. Nie ma o tym ani sÅ‚owa w rozdziale
&bdquo;kompetencje zarzÄ…du&rdquo;, ani nie ma w rozdziale &bdquo;kompetencje walnego
zebrania&rdquo;.ZapytaÅ‚em wiÄ™c prawnika, do którego mam zaufanie, co w takiej sytuacji
powinno siÄ™ robiÄ‡. OdpowiedÅº byÅ‚a taka: jeÅ¼eli wybór delegata nie jest w statucie
zastrzeÅ¼ony do kompetencji zarzÄ…du klubu, i nawet gdy nie jest wpisany do kompetencji
walnego zebrania klubu, to zachodzi tzw. domniemanie kompetencji najwaÅ¼niejszego organu, czyli
walnego zebrania. A wiÄ™c tylko walne zebranie czÅ‚onków klubu w drodze gÅ‚osowania moÅ¼e
dokonaÄ‡ wyboru delegata na zjazd wojewódzkiego zwiÄ…zku jeÅºdzieckiego. Jednym sÅ‚owem,
kiedy mój klub upowaÅ¼niÅ‚ mnie do bycia delegatem, ale nie nastÄ…piÅ‚o to w drodze wyborów, a
w drodze wskazania przez wÅ‚adze klubu, ten wybór byÅ‚ z punktu widzenia prawa niewaÅ¼ny! 
Zwracam siÄ™ teraz z proÅ›bÄ… do tych czytelników tego tekstu, którzy sÄ… czÅ‚onkami klubów
jeÅºdzieckich i sÄ… zainteresowani Å¼yciem naszego Å›rodowiska, aby przeczytali dokÅ‚adnie
statuty swoich klubów i odpowiedzieli sobie na pytanie, czy owe statuty regulujÄ… sposób wyboru
delegata na zjazd WZJ? ByÄ‡ moÅ¼e w przypadku klubów jeÅºdzieckich, które sÄ… spóÅ‚kami
cywilnymi, spóÅ‚kami jawnymi czy spóÅ‚kami prawa handlowego, moÅ¼e siÄ™ uda znaleÅºÄ‡
punkty statutu, które opisujÄ… sposób wyboru reprezentanta klubu na obrady organu
nadrzÄ™dnego. Ale takich klubów jest zdecydowana mniejszoÅ›Ä‡. Jestem przekonany, Å¼e w
90% klubów, które sÄ… sportowymi stowarzyszeniami, ich statuty &ndash; podobnie jak w moim
klubie &ndash; nie precyzujÄ… sposobu wyboru delegata na zjazd WZJ. JeÅ›li wiÄ™c
desygnowanie delegata odbywaÅ‚o siÄ™ na drodze wskazania, czyli papier firmowy klubu z
pieczÄ…tkÄ… prezesa i informacjÄ…, Å¼e pani/pan X jest delegatem tegoÅ¼ klubu na zjazd WZJ,
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taka forma jest wadliwa. Ten wybór jest niewaÅ¼ny!BÅ‚Ä…d nr dwa &ndash; upowaÅ¼nieniaKiedy
po tym, jak szybko zrezygnowaÅ‚em z bycia prezesem PZJ, zjawiÅ‚em siÄ™ na nastÄ™pnym
zjeÅºdzie W-MZJ, zostaÅ‚em zaskoczony tym, Å¼e nie jestem juÅ¼ delegatem. SÄ…dziÅ‚em, Å¼e
delegatem klubu na zjazdy wojewódzkiego zwiÄ…zku jeÅºdzieckiego zostaje siÄ™ na 4-letniÄ…
kadencjÄ™, tak jak w PZJ. Tymczasem zaskoczyÅ‚o mnie to, Å¼e na kaÅ¼dy zjazd WZJ kluby
muszÄ… kaÅ¼dorazowo delegowaÄ‡ kogoÅ› imiennie i Å¼e za kaÅ¼dym razem moÅ¼e to byÄ‡
inna osoba. Na nastÄ™pny zjazd WZJ przyszedÅ‚em wiÄ™c z upowaÅ¼nieniem z innego klubu.
Nie Stowarzyszenia &bdquo;Klub JeÅºdziecki Legia Kozielska&rdquo;, którego jestem czÅ‚onkiem
do dziÅ›, a innego. DziwiÅ‚o mnie to wówczas i nadal zadziwia, Å¼e moÅ¼na reprezentowaÄ‡ na
zjeÅºdzie WZJ klub, którego siÄ™ nie jest czÅ‚onkiem. Ale skoro wielu innych tak robiÅ‚o, to
dlaczego i ja nie miaÅ‚bym pójÅ›Ä‡ tÄ… drogÄ…. No wiÄ™c poszedÅ‚em.  Tymczasem w Å›wietle
tego, co napisaÅ‚em powyÅ¼ej, Å¼e jeÅ¼eli statut klubu tego wyraÅºnie nie precyzuje (a w 90%
klubów nie precyzuje), delegatem nie moÅ¼na zostaÄ‡ w drodze wskazania, a jedynie w drodze
wyboru &ndash; tym bardziej reprezentowanie jako delegat klubu, którego nie jest siÄ™ czÅ‚onkiem,
jest wadliwe.BÅ‚Ä…d nr trzy &ndash; kilka mandatówKiedyÅ› byÅ‚o to rzadkie, ale ostatnio staÅ‚o
siÄ™ powszechne. Przynajmniej na kilku ostatnich zjazdach W-MZJ to zjawisko siÄ™ nasiliÅ‚o. A
swoje apogeum znalazÅ‚o na ostatnim zjeÅºdzie wyborczo-statutowym, poprzedzajÄ…cym zjazd w
Boszkowie. A mianowicie, jedna osoba miaÅ‚a kilka mandatów. I to nie byÅ‚a jedna osoba. ByÅ‚o ich
kilka a moÅ¼e nawet kilkanaÅ›cie, a &bdquo;rekordziÅ›ci&rdquo; mieli &ndash; jeÅ›li dobrze
zauwaÅ¼yÅ‚em - nawet po cztery. JeÅ›li przyjÄ…Ä‡, Å¼e taki rekordzista byÅ‚ prawidÅ‚owo
wybranym (bÄ…dÅº wskazanym) delegatem tego klubu, którego jest czÅ‚onkiem, to juÅ¼ mandaty
udzielone mu w drodze upowaÅ¼nienia przez trzy inne kluby, byÅ‚y zapewne niewaÅ¼ne.
Dlaczego? Bo tylko prawidÅ‚owo wybrany delegat jakiegoÅ› klubu moÅ¼e potem w drodze
pisemnego upowaÅ¼nienia przekazaÄ‡ prawo brania udziaÅ‚u w zjeÅºdzie, a przede wszystkim w
gÅ‚osowaniach &ndash; osobie trzeciej. Jestem przekonany, Å¼e 99% (a moÅ¼e nawet 100%)
upowaÅ¼nieÅ„ dla tych osób, które reprezentowaÅ‚y po dwa lub wiÄ™cej klubów, wyglÄ…daÅ‚o w
ten sposób, Å¼e byÅ‚y to pisemka z klubu podpisane i opieczÄ™towane przez jednÄ… osobÄ™ z
zarzÄ…du tego klubu, gÅ‚ównie prezesa. Taki sposób udzielenia upowaÅ¼nienia jest wadliwy.Inne
bÅ‚Ä™dyO innych bÅ‚Ä™dach nie bÄ™dÄ™ siÄ™ rozpisywaÅ‚. MoÅ¼na o nich poczytaÄ‡ w
opiniach prawnych zamieszczonych na stronie internetowej PZJ. Polecam zwÅ‚aszcza opinie
sporzÄ…dzone przez radcÄ™ prawnego PZJ Dariusza Å•uczaka. JeÅ›li chodzi o kandydaturÄ™ 
Oskara Szrajera na prezesa PZJ, nie mogÄ™ nie napisaÄ‡, Å¼e bardzo siÄ™ dziwiÄ™.
WspóÅ‚pracowaÅ‚em z nim w sÄ…dzie dyscyplinarnym, któremu przewodniczyÅ‚. Jego wybór na
przewodniczÄ…cego byÅ‚ zrozumiaÅ‚y z uwagi na prawnicze wyksztaÅ‚cenie, którym siÄ™
legitymuje. WspóÅ‚pracowaÅ‚o nam siÄ™ dobrze. Nigdy nie miaÅ‚em zastrzeÅ¼eÅ„ do jego wiedzy
prawniczej i decyzji, jakie na tej kanwie proponowaÅ‚ nam, czyli pozostaÅ‚ym czÅ‚onkom
konkretnych skÅ‚adów orzekajÄ…cych. Tym bardziej nie mogÄ™ zrozumieÄ‡, jak mógÅ‚ nie
sprawdziÄ‡ dobrze podpisów pod swojÄ… kandydaturÄ…? Jak mógÅ‚ dopuÅ›ciÄ‡ do tego, Å¼e
trzy podpisy pochodziÅ‚y od reprezentantów klubów, które nie byÅ‚y czÅ‚onkami PZJ, a w czterech
innych przypadkach, podpis zÅ‚oÅ¼yÅ‚ tylko jeden reprezentant klubu, choÄ‡ jego statut
nakazywaÅ‚, aby w przypadku skÅ‚adania woli w sprawach niemajÄ…tkowych podpisy skÅ‚adaÅ‚y
dwie osoby, w tym prezes lub wiceprezes. Nie wystawiÅ‚ sobie tym dobrego Å›wiadectwa jako
prawnik, a takÅ¼e jako kandydat na prezesa PZJ. Najbardziej przeraÅ¼ajÄ…ca jest lektura opinii
pana Å•uczaka na temat bÅ‚Ä™dów, jakie miaÅ‚y miejsce w wyborach delegatów na zjazd PZJ w
Boszkowie. Wszystkie wojewódzkie zwiÄ…zki jeÅºdzieckie, a jest ich 16, popeÅ‚niÅ‚y wiÄ™ksze lub
mniejsze bÅ‚Ä™dy w tym elemencie. WiÄ™kszoÅ›Ä‡ tych bÅ‚Ä™dów powoduje, Å¼e wybory
delegatów powinny zostaÄ‡ uznane za niewaÅ¼ne. A tym samym zjazd wyborczy w Boszkowie
zostanie zapewne uznany za niewaÅ¼ny. UstÄ™pujÄ…cy zarzÄ…d PZJ wskazaÅ‚ na poczÄ…tku
zjazdu sposób, w jaki moÅ¼na byÅ‚o rozwiÄ…zaÄ‡ tÄ™ niewÄ…tpliwie kryzysowÄ… sytuacjÄ™:
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odwoÅ‚anie tego zjazdu, a wÅ‚aÅ›ciwie przesuniÄ™cie go na 1 grudnia, po to, aby daÄ‡ WZJ-tom
czas na naprawÄ™ bÅ‚Ä™dów. WiÄ™kszoÅ›Ä‡ delegatów zdecydowaÅ‚a jednak, Å¼e zjazd
naleÅ¼y przeprowadziÄ‡ i wyboru nowego prezesa oraz nowego zarzÄ…du dokonaÄ‡. I tak siÄ™
staÅ‚o. Ale ta droga moÅ¼e siÄ™ okazaÄ‡ drogÄ… Å›lepÄ…. Jan SoÅ‚ysiak zapewne zaskarÅ¼y
wyniki tego zjazdu do wÅ‚adz sportowych i wiele wskazuje na to, Å¼e to zaskarÅ¼enie moÅ¼e
byÄ‡ skuteczne. Jak bÄ™dzie tego póÅºniejszy efekt &ndash; nie potrafiÄ™ przewidzieÄ‡.
Scenariuszy jest kilka. ChcÄ™ jednak zwróciÄ‡ uwagÄ™ na coÅ› innego. CoÅ›, co mi siÄ™ bardzo
nie podoba. Dlaczego tak duÅ¼a liczba opinii prawnych pojawiÅ‚a siÄ™ dopiero za piÄ™Ä‡
dwunasta, kiedy staÅ‚o siÄ™ jasne, Å¼e Jan SoÅ‚tysiak nie ma szans na nastÄ™pnÄ…
kadencjÄ™. Dlaczego zarzÄ…d PZJ nie interweniowaÅ‚, kiedy w 2019 roku Podkarpacki ZwiÄ…zek
JeÅºdziecki dokonaÅ‚ wyboru delegatów na tegoroczny zjazd PZJ. Wyboru wadliwego. Dlaczego,
kiedy Zachodniopomorski ZJ dokonaÅ‚ wyboru delegatów na zjazd PZJ w roku 2020, nie pojawiÅ‚y
siÄ™ opinie prawne, Å¼e ten wybór delegatów na rok przed zjazdem PZJ, jest obarczony
bÅ‚Ä™dem. Dlaczego, kiedy staÅ‚o siÄ™ jasne, Å¼e przy wyborze delegatów w 2019 i 2020 roku
popeÅ‚niane sÄ… teÅ¼ inne bÅ‚Ä™dy, PZJ nie interweniowaÅ‚. Dlaczego nie wydaÅ‚ jasnej
instrukcji, jak wybory delegatów PZJ majÄ… wyglÄ…daÄ‡. Jakich procedur naleÅ¼y przestrzegaÄ‡.
Jakich bÅ‚Ä™dów nie wolno popeÅ‚niaÄ‡, bo konsekwencjÄ… moÅ¼e byÄ‡ niewaÅ¼noÅ›Ä‡
zjazdu PZJ. PrzecieÅ¼ wybory delegatów, choÄ‡ technicznie wykonywane przez WZJ, sÄ…
sprawÄ… PZJ! I to PZJ miaÅ‚ i ma obowiÄ…zek pilnowaÄ‡ zgodnoÅ›ci z prawem przy ich
przeprowadzaniu. Jak staraÅ‚em siÄ™ wykazaÄ‡, popeÅ‚nialiÅ›my jako Å›rodowisko bardzo duÅ¼o
bÅ‚Ä™dów i to od dawna. No i teraz mamy problem. Czym siÄ™ to wielkie zamieszanie skoÅ„czy
&ndash; nie wiem. Ale wiem jedno, tylko powszechna wiedza, co moÅ¼na, a czego nie moÅ¼na,
pozwoli nam w przyszÅ‚oÅ›ci uniknÄ…Ä‡ takich kÅ‚opotów, jakich Å›wiadkami jesteÅ›my obecnie.
Marek Szewczyk   
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